
 
 
 
 

INTERVENCIÓ DE JAUME BARTUMEU CASSANY EN NOM DEL 
GRUP PARLAMENTARI SOCIALDEMÒCRATA EN EL DEBAT 

DEL CONSELL DEL DIA 18 D’OCTUBRE DEL 2007: 
Aprovació de la ratificació del Conveni Penal sobre la corrupció, 

fet a Estrasburg el 27 de gener del 1999 
 
 
 
El mes de juny del 1998, davant de l’Assemblea parlamentària del Consell 
d’Europa, presentava el “rapport” de la Comissió de qüestions jurídiques i dels 
drets de l’home de l’Assemblea parlamentària sobre el projecte de conveni penal 
sobre la corrupció del Consell d’Europa. 
Poc em podria imaginar que aquell Conveni, obert a la signatura el 27 de gener 
del 1999, trigaria gairebé nou anys i mig a ser ratificat pel Consell General. 
És cert que el 8 de novembre del 2001, després de diverses interpel·lacions 
parlamentàries per part nostra, el Govern va signar el conveni a Estrasburg. 
Però encara han calgut sis anys i moltes mocions, preguntes i propostes d’acord 
presentades pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata –en l’anterior i en la 
present legislatura– així com l’incompliment per part del Govern del Sr. PINTAT 
d’un acord adoptat pel conjunt d’aquest Consell General, perquè el govern 
liberal fes finalment i de mala gana els deures i portés a ratificació el Conveni 
penal sobre la corrupció del Consell d’Europa. 
Res no justificava semblant endarreriment. Si calia, com se’ns donava 
reiteradament l’excusa, adaptar el Codi Penal i si es volia realment fer, es podia 
fer com acabem de veure, sense trigar sis anys. 
Però sigui com sigui, avui votarem convençuts aquesta ratificació. 
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Aquí també hem de dir que ja era hora! 
La corrupció és una plaga que amenaça greument els valors fonamentals que 
defensa el Consell d’Europa i que també són a la nostra Constitució. 
La corrupció mina la confiança dels ciutadans en la democràcia, mina els valors 
morals de la societat i posa en perill el progrés social i econòmic. 
El Conveni penal contra la corrupció que hem de ratificar abasta un ventall molt 
ample de casos de corrupció: corrupció activa i passiva dels agents públics 
nacionals, de membres d’assemblees públiques nacionals, d’agents públics 
estrangers, de membres d’assemblees públiques estrangeres, de corrupció en el 
sector privat, de corrupció de funcionaris internacionals. 
També fa referència al tràfic d’influència, al blanqueig del producte dels delictes 
de corrupció, a infraccions comptables i als eventuals actes de participació. 
El Govern ha cregut necessari, en l’estat actual del nostre ordenament penal, de 
formular tres reserves al conveni. No les discutirem. 
L’important i urgent és ratificar el Conveni. 
Durant aquests anys, mentre es retardava la ratificació, Andorra va adherir-se, el 
28 de gener del 2005, a l’anomenat “acord parcial” que creava dins el Consell 
d’Europa l’anomenat GRECO, el Grup d’Estats contra la corrupció. 
Organisme que conec bé i en el qual he representat i represento encara, avui, 
l’Assemblea parlamentària d’Estrasburg. 
El GRECO procedeix a avaluar les polítiques de prevenció i lluita contra la 
corrupció dels estats membres de l’acord. 
Un equip d’avaluació va ser a Andorra, recordem-ho del 5 al 9 de juny de l’any 
2006. 
En la 31a Reunió Plenària del GRECO, celebrada a Estrasburg del 4 al 8 de 
desembre del 2006, es va procedir a analitzar l’informe sobre Andorra, resultat 
d’aquella visita del mes de juny del 2006. 
Com a conclusió del seu informe, el GRECO va aprovar i adreçar a Andorra 
divuit recomanacions. No les analitzaré ni comentaré pas ara. 
El que sí vol recordar el nostre Grup Parlamentari és que el GRECO va 
convidar, el mes de desembre de l’any 2006, a les autoritats andorranes a 
presentar un informe sobre la posta em marxa de les seves recomanacions com 
molt tard el 30 de juny del 2008. És a dir, de l’any vinent i, més concretament, 
com a molt tard, d’aquí a vuit mesos. 
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A la vista de com ha anat el procés de ratificació el Conveni i coneixedors que 
pel que fa al seguiment de les recomanacions del GRECO, a dia d’avui, el més 
calent és a l’aigüera, instem al Govern a fer el necessari per poder presentar un 
informe positiu al GRECO dins dels terminis establerts. 
 

Jaume Bartumeu Cassany 
President 

Casa de la Vall, 18 d’octubre del 2007 


